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ZPRÁVA Z MOBILITY Č. 10 

ŠKOLA: ZŠ BRNO, HERČÍKOVA 19, PŘÍSPĚVKOVÁ ORGANIZACE 

AKREDITACE: 2022-01-CZ01-KA120-SCH-000104905 

PROJEKT: 2024-1-CZ01-KA121-SCH-000203683 

TYP MOBILITY: INTENZIVNÍ KURZ RUSKÉHO JAZYKA – RIGA, LOTYŠSKO 

TERMÍN KONÁNÍ: 18. 8. 2024 – 25. 8. 2024 

ÚČASTNÍK: MGR. JANA SEGEŤOVÁ 

V letošním roce jsem odjela do Rigy s cílem vzdělávat se 

v ruském jazyce, protože jako asistentka pedagoga pracuji 

s ukrajinskými žáky na I. i II. stupni a pomáhám jim začlenit se do 

našeho vzdělávacího systému a mezi ostatní děti a potřebuji se 

s nimi dorozumět ve fázi, kdy ještě neumějí česky. Kurz začínal 

v pondělí 18. 8. 2024 a končil 25. 8. 2024. 

Celý pobyt hodnotím velmi kladně. Letecky z Vídně do 

Rigy cesta trvala přibližně 2 hodiny. Poté mě na letišti vyzvedl 

řidič taxi s mojí jmenovkou. Do cíle, tzv. mojí hostitelské rodiny, 

jsem dorazila cca za 40 minut. Byla jsem ubytována u velmi 

příjemného páru v důchodovém věku. Mohu říci, že moje bydlení 

bylo vskutku luxusní. U mé hostitelské rodiny jsem okusila místní 

lotyšské pokrmy, neboť to byli velmi pohostinní lidé. Na snídani 

jsou zde zvyklí jíst různé kaše, například s tvarohem a zavařeným 

ovocem. Velmi chutný byl pak i jejich tmavý chleba. Blízko mého 

ubytování se nacházelo moře, které jsem několikrát navštívila. 

Cesta k němu trvala přibližně 20 minut. Cestou k němu jsem si všimla rozdílů okolní přírody 

oproti té v Česku. Hojně zde rostou borovice a nacházejí se zde celé borovicové háje 

a vřesoviště, které ovšem rostou na písečném podkladu bílé barvy. Připadalo mi zajímavým 

faktem i to, že moře zde není téměř vůbec slané a dle toho, co mi řekli moji hostitelé, tak v zimě 

také zamrzá. 

Do Rigy jsem jezdila vlakem osm zastávek (z počáteční zastávky Kangale). Shodou 

okolností jsou vlaky jezdící v Lotyšsku české výroby – přesněji značky Škoda. Po příjezdu na 

nádraží v Rize se poté škola nacházela ještě pět minut chůze pěšky. Samotné místo kurzu bylo 

umístěno ve druhém patře v budově bývalých bytovek. Naší učitelkou byla postarší elegantní 

paní. Ve třídě jsem pak byla jako jediná studentkou 

pocházející z bývalého východního bloku a také jsem 

jako jediná pracovala ve školství. Ve skupině nás poté 

bylo dohromady sedm a každý z nás pocházel z jiné 

země – z USA, Irska, Španělska, Francie, Rakouska, 

Německa atd. 

Výuka byla velmi intenzivní, ale mohu říci, že 

jsem se díky své předešlé zkušenosti s ruštinou 

v jazyce celkem dobře orientovala. Většinou jsme 

výuku končili ve 12:40. Dvakrát do týdne pak byla 
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výuka do 16:00. Každý den jsme navštěvovali nějaké zajímavé 

místo v Rize – například střed historického centra, tržnici, okolí 

řeky Daugavy, různá muzea atd. Také jsme si procházeli části Rigy 

s originální architekturou, jmenovitě ve stylu art deco z přelomu 

19. a 20. století, které se vzhledově blíží naší secesi. Tržnici, kterou 

jsem dříve zmiňovala, jsme navštívili několikrát. Byla velmi 

rozlehlá a zejména mě upoutala svým velkým výběrem ryb, na 

který nejsem v našich končinách zvyklá. 

Celou tuto výpravu hodnotím velmi kladně. Jsem toho 

názoru, že nejen mně, ale i mým kolegům se otevřela možnost 

poznat nejen kulturu a mentalitu Lotyšů, ale také ruštinu, kterou 

jsem při svém pobytu v Lotyšsku hojně využívala. V Rize totiž žije 

přibližně 60 % Lotyšů a 40 % Rusů. Je poté zajímavé, že Lotyšsko 

je poměrně malá a málo osídlená země, a proto vláda vydala zákon 

o tom, že Lotyšština je nyní jediným úředním jazykem. Tímto 

zákonem chtějí zachovat svoji kulturu a jazyk, neboť je zde cítit 

velký vliv sousedícího Ruska.  

Ve konci mohu říci, že díky tomuto kurzu jsem se rozhodně začala lépe orientovat 

v ruštině, a to jak v psané, tak mluvené formě. Ke konci mého studia v Rize jsem dosáhla 

jazykového certifikátu na úrovni A2+. Jsem s tímto výsledkem velmi spokojená a jsem si jistá, 

že pokud by se v budoucnu znovu naskytla takováto možnost účastnit se dalšího jazykového 

kurzu ruštiny, tak ji zajisté ráda využiji. 

Svým kolegům bych jedině doporučila, aby se také do budoucna rozhodli účastnit 

podobného projektu výuky cizího jazyka v jiné zemi, než je Česká republika. Program 

jazykového kurzu byl pro mě velmi obohacující zkušeností. Zejména poté oceňuji to, že jsem 

mohla bydlet v místní rodině a okusit jejich každodenní život na vlastní kůži. 

 

Brno, 27. srpna 2024    ………………………………………….. 

       Mgr. Jana Segeťová 

 

 

 


